
NOTATKA

z posiedzenia Komisji Kultury i Środków Przekazu

Data posiedzenia:  12 kwietnia 2011 r.

Nr posiedzenia: 88

Posiedzeniu przewodniczył: senator Piotr Łukasz J. Andrzejewski – przewodniczący komisji

Porządek posiedzenia: 1. Radiofonia publiczna w Polsce – stan obecny i perspektywy rozwoju.

W posiedzeniu uczestniczyli: − senatorowie członkowie komisji: Piotr Łukasz J. Andrzejewski, Barbara Borys-
Damięcka, Andrzej Grzyb, Adam Massalski, Czesław Ryszka, Janusz Sepioł,
Wojciech Kurkiewicz, Michał Wojtczak,

− zaproszeni goście:
− Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego

− dyrektor Departamentu Własności Intelektualnej i Mediów Dominik
Skoczek,

− Krajowa Rada Radiofonii i Telewizji
− członek Krzysztof Luft,
− członek Sławomir Rogowski,
− członek Stefan Pastuszka,
− dyrektor Departamentu Ekonomicznego Jacek Kuffel,
− wicedyrektor Departamentu Programowego Jadwiga Popek-Kozłowska,

− Ministerstwo Skarbu Państwa
− podsekretarz stanu Adam Leszkiewicz,

− Polskie Radio S.A.
− członek Zarządu Władysław Bogdanowski,
− członek Zarządu Wojciech Jerzy Poczachowski,
− członek Paweł Majcher,
− rzecznik prasowy Radosław Kazimierski,

− Rada Programowa Polskiego Radia S.A.
− wiceprzewodniczący Krzysztof Czabański,
− członek Teresa Pochwic,

− Rada Nadzorcza Polskiego Radia S.A.
− przewodniczący Tomasz Sieniutycz,

− Rady Programowe rozgłośni regionalnych Polskiego Radia S.A.
− przewodniczący RP Radia Gdańsk Krzysztof Andruszkiewicz,
− przewodnicząca RP Radia Kielce Stanisława Gawlik,
− przewodniczący RP Radia Olsztyn Ireneusz Iwański,
− przewodniczący RP Radia Łódź Andrzej Sołtysik,
− przewodniczący RP Radia  Rzeszów Bogdan Miszczak,
− przewodniczący RP Radia Wrocław Dariusz Lechański,
− przewodniczący RP Radia Merkury w Poznaniu Wojciech Nentwig,



− Rady Nadzorcze rozgłośni regionalnych Polskiego Radia S.A.
− przewodniczący RN Radia Wrocław Edward Bratek,
− przewodnicząca RN Radia Gdańsk Wojciech Charkin,
− przewodniczący RN Radia Białystok Piotr Fiedorczyk,
− przewodniczący RN Radia Merkury Piotr Frydryszek,
− przewodniczący RN Radia Kraków Krzysztof Gurba,
− wiceprzewodniczący RN Radia Dla Ciebie Tomasz Jagodziński,
− członek RN Radia Pomorza i Kujaw Jolanta Kuligowska-Roszak,
− przewodniczący RN Radia Szczecin Bogusław Stankiewicz,
− przewodniczący RN Radia Andrzej Szablewski,

− Rozgłośnie regionalne Polskiego Radia S.A.
− prezes Zarządu Radia Kraków Mariusz Bartkowicz,
− prezes Zarządu Radia Zachód w Zielonej Górze Piotr Bednarek,
− prezes Zarządu Radia Wrocław Tomasz Jarosław Duda,
− prezes Zarządu Radia PRO FM w Opolu Teresa Kudyba,
− p.o. prezesa Zarządu Radia Kielce Jarosław Kusto,
− prezes Zarządu Radia Łódź Marek Składowski,
− prezes Zarządu Radia Szczecin Andrzej Skrendo,
− prezes Zarządu Radia Lublin Andrzej Szwabe,
− prezes Zarządu Radia Gdańsk Dariusz Wasielewski,
− członek Zarządu Radia Łódź Andrzej Berut,
− członek Zarządu Radia Katowice Jacek Filus,
− członek Zarządu Radia Katowice Tomasz Hyryszek,
− członek Zarządu Radia Rzeszów Robert Głowacki,
− członek Zarządu Radia Gdańsk Jacek Naliwajek,
− zastępca redaktora naczelnego Radia Lublin Kinga Hendzel,
− dyrektor programowy Radia Kraków Przemysław Bolechowski,
− prokurent Radia Opole Łukasz Klag,
− sekretarz programowy Radia Opole Jacek Łuczak,
− członek Zarządu Radia Łódź Andrzej Berut.

Przebieg posiedzenia:
Ad. 1 Informację na temat sytuacji Polskiego Radia przedstawił wiceprezes spółki Władysław Bogdanowski.

Poinformował, że największym problemem jest dramatyczna sytuacja finansowa Polskiego Radia.
W 2011 r. zaplanowano 18 mln zł strat, a likwidacją zagrożone są radiowe zespoły artystyczne. Wpływ
na tę trudną sytuację mają przede wszystkim spadające wpływy z abonamentu RTV.
Zdaniem wiceprezesa W. Bogdanowskiego, konieczne jest jak najszybsze podjęcie działań naprawczych:
przygotowanie ustawy gwarantującej skuteczne ściąganie abonamentu i przeprowadzenie przez radio
gruntownej restrukturyzacji. W. Bogdanowski poinformował też, że w 2010 r. radio otrzymało z
abonamentu 156 mln zł, plan na 2011 r. zakłada około 120 mln zł wpływów z tego tytułu. Program I
kosztował w 2010 r. 35 mln zł, program II - 24 mln zł, III - 29,8 mln zł, IV - 14,6 mln zł, a Polskie Radio
dla Zagranicy - 13,4 mln zł. Polska orkiestra radiowa kosztowała 2,7 mln zł, chór PR - 1,8 mln zł, a
orkiestra kameralna "Amadeus" w Poznaniu - 1,4 mln zł. I to właśnie zespoły artystyczne są, zdaniem
zarządu radia, najbardziej zagrożone likwidacją w związku z malejącymi wpływami z abonamentu.
Obecny na posiedzeniu członek Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji Sławomir Rogowski
poinformował, że w 2011 r. przewiduje się około 385 mln zł wpływu z abonamentu. Mniej więcej po 120
mln zł otrzymać mają: tzw. duże radio i regionalne spółki radiofonii publicznej, a około 144 mln zł trafi
do TVP i regionalnych oddziałów telewizji. KRRiT szacuje, że dla dobrego funkcjonowania mediów
publicznych potrzeba ponad 1 mld zł ze środków publicznych. Zdaniem S. Rogowskiego, wówczas nie
byłoby potrzeby dyskusji o proporcjach między misją i komercją, a także zagrożenia likwidacją orkiestr
radiowych. W opinii Rady, należy przeprowadzić gruntowne zmiany legislacyjne w sprawie abonamentu



oraz uszczelnić obecny system jego ściągalności. Według KRRiT, w tym względzie bardzo trudna jest
współpraca z Pocztą Polską, która notuje straty na ściąganiu abonamentu. S. Rogowski stwierdził, że w
najbliższym czasie KRRiT planuje przeprowadzenie kampanii informacyjnej, nawołującej do płacenia
abonamentu.
Wiceprzewodniczący Rady Programowej Polskiego Radia, a zarazem b. prezes tej spółki Krzysztof
Czabański wskazywał natomiast na możliwość pozyskania dla radia dodatkowych środków z tytułu
sporu, jaki radio prowadzi ze spółką TP Emitel, za pośrednictwem której sygnał radiowy rozsyłany jest
do odbiorców. Zdaniem K. Czabańskiego, Emitel gorzej traktuje nadawców publicznych niż
komercyjnych, stosując wobec tych pierwszych zawyżone ceny kosztów emisji.
Podczas posiedzenia mówiono także o sytuacji regionalnych spółek radiofonii publicznej, które są
również w trudnej sytuacji finansowej, tak jak tzw. duże radio. Prezes Radia Łódź Marek Składowski
poinformował, że na 2011 r. planuje 2 mln zł strat. Przedstawiciele spółek regionalnych skarżyli się m.in.
na małe wpływy z abonamentu, bardzo wysokie koszty emisji i zbyt wysokie opłaty z tytułu praw
autorskich, które spółki muszą przekazywać do ZAIKS-u. Wiceprezes Radia Gdańsk Jacek Naliwajek
stwierdził, że ZAIKS to od wielu lat „koszmar" spółek radiofonii publicznej. Jego zdaniem, jako
monopolista w zarządzaniu prawami autorskimi, ZAIKS dyktuje publicznym rozgłośniom warunki,
z którymi nie ma żadnej dyskusji.
Prezydium Senackiej Komisji Kultury zobowiązało zwrócić się w tej sprawie o wyjaśnienia od ZAIKS-u.

W posiedzeniu komisji nie uczestniczyły osoby wykonujące działalność lobbingową.

Sporządzono w Biurze Prac Senackich


